
Rodzajnik określony  
Der bestimmte Artikel  
 
 
 Rodzajnika określonego używa się wówczas, gdy osoba lub przedmiot są znane, albo wcześniej 

nazwane oraz jeżeli chodzi o ogólnie znane osoby, przedmioty lub pojęcia np.:  
 

Der Lehrer schreibt das Wort an die Tafel. 

Du liest einen Roman. Ist der Roman interessant? 

 
Rodzajnika określonego używa się:  

 

a) przed rzeczownikami poprzedzonymi przymiotnikiem w stopniu najwyższym lub liczebnikiem 

porządkowym np.:  

Die Wolga ist der längste Fluss Europas. 

Ich sitze in der vierten Bank. 
 

b) przed nazwami krajów i krain geograficznych w rodzaju męskim i żeńskim jak:  

 

die Bundesrepublik Deutschland (die BRD), die Schweiz, die Mongolei, die Ukraine, die Slowakei, die 

Krim, der Irak, der Libanon, der Sudan, die Türkei (i wszystkie inne zakończone na –ei) 

 
lub występującymi tylko w liczbie mnogiej  

die Niederlande, die Vereinigten Staaten (die USA) 

 
c) przed nazwiskami, imionami, przed nazwami miast, państw oraz części świata, lecz tylko wtedy, gdy 

występują z przydawką np.:  

Der große Goethe schrieb viele Werke. 

Das alte Asien ist ein interessanter Kontinent. 

 
UWAGA!  

W języku potocznym często imiona i nazwiska używane są z rodzajnikiem określonym bez przydawki 

np:  

Der Heinz ist schon wieder krank. Die Klaudia ist wirklich hübsch. 

 
d) przed nazwami gór, rzek i mórz np.:  

Der Großglockner ist der höchste Berg in Österreich. 

Die Elbe und der Rhein münden in die Nordsee. 

 
e) przed rzeczownikami uważanymi za jedyne w świecie:  

die Sonne, die Welt, die Luft, der Mond 

 
f) rodzajnik określony można łączyć z poprzedzającym go przyimkiem:  

an dem = am; bei dem = beim; in dem = im; von dem = vom; zu dem = zum; zu der = zur;   

an das = ans; in das = ins 

 
WZÓR ODMIANY RODZAJNIKA OKREŚLONEGO 

Fall Maskulinum Feminimum Neutrum Plural (M.F.N.) 

N. der die das die 

G. des der des der 

D. dem der dem den 

Akk. den die das die 

 


